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fدانشگاهدانشگاه a r h i k h t e g a n o n l i n e

روسای پارک های علم و فناوری  در گفت وگوی »فرهیختگان«  از چالش های قانون جهش 

و لایحه سند توسعه هفتم می گویند

فناوریدربنددیوانسالاریفناوریدربنددیوانسالاری

زمان فراخوان جذب اعضای هیات علمی در سال ۱۴۰۲ مشخص شد

رئیس هیات عالی جذب شورای عالی انقلاب فرهنگی زمان اولین فراخوان جذب اعضای هیات علمی ویژه 

دانشگاه های وزارت علوم را اعلام کرد. 

محمدعلی کی نژاد در گفت وگو با مهر درباره برگزاری فراخوان جذب اعضای هیات علمی وزارت علوم در 

سال ۱۴۰۲ با اشاره به کارگروه مشترک برگزار شده با نمایندگان سازمان برنامه و بودجه و سازمان اداری و 

استخدامی گفت: »اولین فراخوان سال ۱۴۰۲ براساس آمایش جدید آموزش عالی کشور تا آخر مردادماه و 

حداکثر اوایل شهریور برگزار می شود. در فراخوان جدید، سهمیه جذب وزارت علوم حدود ۱۰۰۰ نفر است. 

سهمیه جذب وزارت بهداشت نیز همین حدود خواهد بود.« وی افزود: »احتمالا فراخوان جذب دیگری نیز 

حدود آذر و حداکثر بهمن ماه ۱۴۰۲ برگزار خواهیم کرد.« وی ادامه داد: »وزارت علوم تحقیقات و فناوری 

سالانه دو فراخوان در اردیبهشت و آبان برگزار می کند که امسال به دلیل اختصاص ردیف استخدامی، 

برگزاری فراخوان جذب اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ با تأخیر مواجه شد و فراخوان جذب دوم هم که باید در آبان 

ماه برگزار می شد به جهت رسیدگی به پرونده های جذب فراخوان اول با تأخیر و حدود آذر و حداکثر بهمن 

ماه ۱۴۰۲ برگزار می شود.« 

دفترچه انتخاب رشته  کنکور ۱۴۰۲ امروز منتشر می شود

دفترچه راهنمای انتخاب رشته های تحصیلی دانشگاه ها و موسسات آموزش 

عالی ۲۹ مرداد ۱۴۰۲ در سایت سازمان سنجش آموزش کشور منتشر می شود. 

نتیجه علمی داوطلبان آزمون سراسری سال ۱۴۰۲ از روز جمعه ۲۷ مرداد 

۱۴۰۲ به صورت کارنامه حاوی نمره کل نهایی، رتبه، سهمیه و وضعیت بومی 

روی پایگاه اطلاع رسانی سازمان سنجش قرار گرفته که داوطلبان می توانند با 

 https://my. sanjesh. org ورود به سامانه جامع آزمون سراسری به آدرس

کارنامه خود را مشاهده کنند. 

انتخاب رشته از طریق سامانه جامع آزمون سراسری برای همه گروه های آزمایشی 

از روز سه شنبه ۳۱ مرداد آغاز و تا روز شنبه ۴ شهریور ادامه خواهد داشت. انتخاب 

رشته برای انتخاب کدرشته محل های پذیرش با آزمون و پذیرش صرفا براساس 

سوابق تحصیلی »بدون آزمون« در یک فرم و حداکثر تا ۱۵۰ رشته محل، انجام 

می شود. به عبارت دیگر فرآیند انتخاب رشته این دو جداگانه نخواهد بود. 

راه اندازی هیات های اندیشه ورز در دانشگاه ها 

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی خواستار راه اندازی هیات های اندیشه ورز در دانشگاه ها 

برای به روزرسانی سند نقشه جامع علمی کشور شد. عبدالحسین خسروپناه دبیر شورای 

عالی انقلاب فرهنگی در دیدار با هیات رئیسه دانشگاه های قم با تاکید بر رویکرد های 

شورا در حوزه های راه بینی، راهبری، راهبردی و راه سنجی، اظهار کرد: »مرکز رصد و 

ارزیابی و نظارت در شورای عالی انقلاب فرهنگی راه اندازی شده است. این مرکز در حال 

ارتباط گیری با ۶۵ مرکز رصد در کشور است، تاکنون توانسته به ۴۰ مرکز رصد متصل شود 

و اطلاعات مورد نیاز را از این مراکز دریافت کند.« وی افزود: »به زودی سامانه ای هوشمند 

طراحی خواهد شد که درباره اجرای مصوبات گزارش می دهد و مشخص خواهد کرد که 

کدام دستگاه اقدامات را به خوبی انجام داده و کدام ها ترک فعل کرده اند.« خسروپناه با 

تاکید بر ارتباط شورای عالی انقلاب فرهنگی با تشکل های مردمی گفت: »برای اولین بار 

شورا ارتباط با تشکل های مردمی جلسات را شروع کرده است. این تشکل ها در میز های 

تخصصی ستاد های چهارگانه حضور دارند.« 

حســـین نادری منش، 

رئیس پارک علم و فناوری 

دانشگاه تربیت مدرس 

درباره رســـیدن به رتبه 

۵۰ در ثبـــت اختراعات 

خارجی در سند توسعه 

هفتم توضیح داد: »من 

اعتقاد زیادی ندارم به هدف اولی که گفته شد، مبنی بر 

اینکه در اختراعات ثبت شده داخلی به رتبه ۵۰ برسیم. 

به این خاطر که حتی در کشـــورهای توسعه یافته نیز 

دیگر دنبال ثبت اختراع نیستند و دلیلش این است که 

فرآیند حقوقی و گرفتاری های آن بسیار است و شرکت ها 

به صورت مستقیم در مراکز تحقیقاتی سرمایه گذاری 

می کنند و دانش برای خودشان است.« 

او ادامه داد: »ما درحال حاضر برای این کار باید هزینه 

ارزی قابل توجهـــی در هر کشـــور به صورت جداگانه 

داشـــته باشیم و پس از آن بهره وری کنیم و به نظر من 

این شاخص در تعداد پنت ها شاید برای شرکت هایی 

خوب باشد که در شبکه جهانی غرب قرار دارند، اما در 

شرایط ما سود ده نیست، بنابراین در بحث تعداد ثبت 

اختراعات با توجه به اینکه مطالعات بســـیاری در این 

حوزه داشته ام، اعتقادی ندارم.« 

نادری منش درباره سنجه سهم ۷ درصدی فناوری های 

متوســـط از تولید ناخالص داخلی که در لایحه برنامه 

هفتم توســـعه عنوان شـــده، بیان کرد: »قطعا درباره 

محصولات با فناوری متوســـط که ســـهم آنها باید در 

۵ ســـال آینده به ۷ درصـــد در تولید ناخالص داخلی 

برســـد، به صورت کلی باید عنوان کرد به هر اندازه که 

ما مقدار گذاری و ســـهم بندی داشته باشیم و دانش 

و محصولات دانش بنیان از فناوری های متوســـط تا 

فناوری های برتر ارتقا پیدا کند، حتما بحث بسیار خوبی 

است، اما اینکه تا چه حد قابلیت عملیاتی شدن دارد، 

منوط به این است که تا چه میزان ما روی نقشه راه کار 

کنیم. اگر تنها آن را روی کاغذ بیاوریم و کار عملیاتی در 

این حوزه انجام ندهیم، تاثیری نخواهد داشت، حتی 

گزارش هایی از بخش بازرگانی دانشگاه هاروارد داریم 

که از هر ۱۰ برنامه راهبردی ۹ برنامه با شکست مواجه 

می شود، چون در رابطه با مسیر آن برنامه ریزی درستی 

صورت نگرفته است. سیاست ها و برنامه های کلان اگر 

به درستی برنامه ریزی نشوند، عملیاتی نمی شود اما 

اگر برنامه ریزی درســـتی صورت بگیرد و به شرطی که 

دستگاه های ذی نفع و بخش های اجرایی برنامه های 

راهبردی بـــرای این حوزه تعریف کنند، حتما این کار 

شدنی است.« 

او درخصوص هدف گذاری ۵ ســـاله برای رتبه ۴8 در 

شاخص GII عنوان کرد: »درباره شاخص  GII براساس 

گزارشـــی، ایرانداک ادعا کرده بود که شاخص ما ۷۰ 

اســـت، درحالی که گفته می شـــد ما در رتبه ۵۰ قرار 

داریم. به هر حال سه شاخص دانش، فناوری و دیوان 

سالاری یا زیرساخت های قوانینی وجود دارد. کشور ما 

در دانش در رتبه ۱۵ قرار دارد که رتبه خوبی است. در 

فناوری رتبه مان بین ۳۰ تا ۴۰ است، اما چالش اصلی 

ما در بخش دیوان سالاری که مربوط به مجوزهایی که 

به شرکت ها داده شده و همچنین رابطه با شرکت ها و 

چگونگی ورود به بازار است، خواهد بود، بنابراین اگر 

در بخش سیاســـتگذاری و حاکمیتی برنامه ریزی ها 

به صورتی باشـــد که این شـــاخص  پایین بیاید، قطعا 

پیشرفتی صورت می گیرد. باید قوانین دست و پاگیر، 

مافیاها، رسوب تصمیمات را اصلاح کنیم و اینجا دانش 

باید خرج اصلاح زیرساخت های قانون گذاری و اجرای 

قوانین شود.« 

نادری منـــش با بیان اینکه ما دو نوع پارک اســـتانی 

و دانشـــگاهی داریم؛ درخصوص نقـــش پارک ها در 

تحقق اهداف فناورانه ســـند توسعه هفتم بیان کرد: 

»پارک ها محل ایجاد زیست بوم و پلتفرم یا بوم سازگان 

شبکه ســـازی دانش و فناوری هستند، بنابراین نقش 

بســـیار جدی به عنوان محل هایـــی برعهده دارند که 

دانش های ایجاد شـــده یا مباحث TRL۱ و TRL۲ را 

تبدیل به دانشی نو محصولی در بازار می کنند، چون 

شـــرکت های ما عموما شـــرکت ها کوچک و متوسط 

هســـتند که ایرادی ندارد و بیش از ۷۰ درصد اقتصاد 

کشور آلمان با شرکت های کوچک و متوسط هستند و 

کشور ما نیز این حالت را دارد. این شرکت های کوچک 

و متوسط تمامی تجهیزات را ندارند، البته لازم نیست 

آنها همه تجهیزات را داشـــته باشند، اما باید شبکه و 

پوشـــه هایی در این راستا ایجاد و محیطی باید وجود 

داشته باشد که زیرساخت های اولیه را تامین کند و این 

شرکت ها در آنجا فعالیت کنند و بهره وری آنها بالا برود.« 

او افـــزود: »حتی در برخی موارد ســـرریز این پارک ها 

به دانشگاه ها برســـد. درحالی که بیش از ۹۵ درصد 

بودجه دانشگاه برای مسائل روزمره صرف می شود، با 

فعال شدن این شرکت ها درآمد پارک ها می تواند خرج 

پژوهش شود. بودجه های دانشگاه های ما ۱ همت یا 

۲ همت اســـت، درحالی که پارک های علم و فناوری 

می توانند به جایی برســـند که بودجه ای معادل چند 

همت داشـــته باشند و به دانشگاه ها نیز کمک کنند. 

پارک ها می توانند نقش جدی داشته باشند اگر به خوبی 

برنامه ریزی شوند.«

قانون جهش موازی کاری  دارد
رئیس پارک علم و فناوری دانشـــگاه تربیت مدرس با 

تاکید بر اینکه قانون جهش تولید دانش بنیان قانون 

خوبی بود، عنوان کرد: »اما همزمان با این قانون، برخی 

بندهای آن در برنامه هفتم و برخی دیگر از قوانین آمده 

بود و حالت موازی کاری داشـــت. این چالش ها باید 

برطرف شـــده تا از آن استفاده بهینه شود و این قانون 

کاملا شفاف باشد تا مجموعه های اقتصادی بدانند 

که از آن باید چگونه استفاده شود. متاسفانه سعی بر 

این است که اصلاح شود و اخیرا وزیر اقتصاد و دارایی 

و معـــاون علم و فناوری نامه ای به مجلس برای اصلاح 

یکی از بندها زده اند تا معضلات این قانون رفع شود اما 

همچنان نیاز به بررسی های بیشتر دارد.« 

او در پایان با اشـــاره به اینکه این قانون چالشی برای 

پارک ها ندارد، گفت: »اجرای این قانون و موازی بودن 

آن بـــا قوانین دیگر چالش برانگیز اســـت و مهم ترین 

چالش پارک های دانشـــگاهی این است که برخلاف 

انتظار باید اســـتقلال بیشـــتری پیدا می کردند اما 

بودجـــه  پارک ها دوباره جزئی از بودجه دانشـــگاه ها 

شـــد که این موضوع بسیار بد اســـت و اگر از برخی 

دیوان سالاری های دانشـــگاه خارج نشود نمی تواند 

اتفاقاتی را که می خواهد رقم بزند.« 

محمد راضی جلالـــی، رئیس پارک علم و 

فناوری استان خوزســـتان درباره اهداف 

پیش بینـــی درخصـــوص رتبه کشـــور از 

لحـــاظ اختراعات ثبت شـــده خارجی، 

سهم محصولات فناوری متوسط از تولید 

ناخالص داخلی و رتبه شاخص نوآوری بیان 

کـــرد: »من به صورت کلی در این خصوص 

صحبت می کنم. ســـهم اقتصاد دانش بنیان در GDP یا تولید ناخالص 

داخلی در کشور به نظر بسیاری از کارشناسان کمتر از ۲ درصد است.« 

او افزود: »این موضوع نشان می دهد که اگرچه ما در توسعه زیست بوم 

فناوری چه در حوزه پارک های علم و فناوری و مراکز رشد و چه در مراکز 

نوآوری و مجموعه های فناوری دانشگاه آزاد اسلامی به لحاظ زیرساختی 

توســـعه خوبی داشتیم و شرکت های فناور و دانش بنیان توسعه یافتند 

اما این فرآیند نهایی که از شرکت های دانش بنیان انتظار می رود، این 

است که تولید محصول و فروش محصول به بازارهای جهانی را دنبال 

کنند، اما آن طور که انتظار می رفت این اتفاق نیفتاده است.«

رئیس پارک علم و فناوری استان خوزستان در همین زمینه تصریح کرد: 

»حمایت هایی که صنایع داخلی باید از شرکت های فناوری و دانش بنیان 

انجـــام می دادند، صورت نگرفـــت. خیلی از صنایع ما مثل نفت، گاز و 

پتروشیمی و... براساس یک سری از دستورالعمل ها کار می کنند و در 

تامین خدمات مورد نیاز و دســـتگاه ها و تجهیزات مورد نیاز خودشان 

محدودیت های قانونی دارند و اجازه ندارند که از محصولات و خدمات 

دانش بنیان ها استفاده کنند.« 

راضی جلالی با اشـــاره بـــه اینکه این موضوع با سیاســـت های کلان 

کشـــور و رویکرد معاونت علمی و معاونت فناوری وزارت علوم و بیانات 

مقام معظم رهبری تناقض دارد، افزود: »بنابراین لازم است که ما در ارتباط 

با قوانین و مقرارت مان بازنگری داشته باشیم. ما از ظرفیت های قانونی 

موجود استفاده نمی کنیم و قوانینی مانند تولید بار اول و ترک تشریفات 

در مناقصات وجود دارد که از آن استفاده لازم صورت نمی گیرد. علی رغم 

اینکه در بسیاری از شرکت های ما توان تولید و ارتباط با نیاز دستگاه ها 

وجود دارد اما باز هم می بینیم که در بسیاری از موارد اولویت به واردات 

از خارج کشور داده می شود تا این اتفاقات نیفتد. رتبه علمی و توسعه 

اقتصـــاد دانش بنیان محقق نمی شـــود و جایگاه ما در بحث فناوری و 

نوآوری در بین کشورهای دیگر توسعه پیدا نمی کند.« 

رئیس پارک علم و فناوری خوزستان درباره الزام توجه استانداری ها به 

پارک هـــا علم و فناوری توضیح داد: »تمامی اینها مانند یک زنجیره به 

هم وصل هستند و لازم است که تغییری در ارتباط با قوانین و مقررات 

و تغییـــری در رابطه با نگرش برخـــی از مدیران صنایع ما اتفاق بیفتد. 

دســـتورالعملی که معاونت علمی و اقتصاد دانش بنیان دنبال می کند 

و تفویـــض اختیاری که به نوعی برای اســـتانداری های مختلف انجام 

می دهد؛ قرار اســـت تا از ظرفیت حاکمیت استفاده کند. این استفاده 

از یک ســـو برای به خط کردن صنایع اســـتانی و از ســـمت دیگر برای 

هدایـــت کردن فرصت ها و منابع و ظرفیت ها موجود در صنایع مختلف 

در ســـمت و ســـوی اقتصاد دانش بنیان با هدف گذاری تولید بالاتر و 

اشـــتغال پایدار و اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی و سایر محاسن 

دیگر اســـت. تمامی اینها مستلزم ورود استانداری هاست تا از ظرفیت 

حاکمیتی استفاده کنند.« 

مدیران صنایع 
از ظرفیت های قانون جهش تولید بی خبرند

او با اشاره به اینکه قانون جهش تولید دانش بنیان هوشمندانه نگاشته 

شـــده، بیان کرد: »این قانون فرصت خوبی را برای توســـعه زیست بوم 

فناوری، توسعه اقتصاد دانش بنیان فراهم کرده است. بسیاری از مدیران 

صنایع ما از مفاد این قانون بی اطلاع هستند و از ظرفیت های این قانون 

مطلع نیستند. ما به عنوان مجموعه پارک علم و فناوری در استان های 

مختلف با حمایت هایی که برای اســـتانداری ها و نهادهای حاکمیتی 

علی الخصوص معاونت علمی در قانون گرفته شده، می توانیم از بندبند 

قانون جهش تولید برای توسعه زیرساخت و بحث معافیت های مالیاتی 

استفاده کنیم. این استفاده در راستای محقق کردن اقتصاد دانش بنیان 

در کشور است. ما نباید تنها به دنبال ساخت وساز ساختمان ها باشیم 

و باید از ظرفیت ها اســـتفاده کنیم و بخش خصوصی را به کار بگیریم و 

بعد از آن به سراغ توسعه تکنولوژی برویم.« 

راضی جلالـــی در پایـــان درباره چالش های پارک هـــا با قانون جهش 

تولید دانش بنیان عنوان کرد: »پارک ها چالش های زیادی دارند و این 

چالش ها با یکدیگر متفاوت است. برخی از پارک ها چالش محل استقرار 

دارند و در ساختمان های اجاره ای مستقر هستند و برخی ساختمان های 

بسیار خوبی دارند اما چالش تجهیزاتی دارند. چالش ها متفاوت است 

امـــا هر کدام از پارک ها به نوبـــه خود اولویت را به تکنولوژی اختصاص 

دهد. من در پارک باید این دغدغه را داشـــته باشم که آزمایشگاه خوب 

را پیدا کنم و بتوانم مشـــکلات شرکت ها را در ارتباط با انجام آزمایشات 

حل کنم. به این معنا نیســـت که آزمایشـــگاه بسازم شاید تبدیل شدن 

پارک ها به شـــبکه و اطلاع از ظرفیت های یکدیگـــر بتواند هزینه ها را 

کاهش دهد. هزینه کلین روم و آزمایشـــگاه و تجهیزات غیره بالاست. 

تبدیل شدن پارک ها به شبکه قطعا تاثیر گذار است.« 

علی حقیقـــی، رئیس پارک علـــم و فناوری 

دانشگاه ســـمنان درباره هدف گذاری های 

علم و فناوری برنامه هفتـــم بیان کرد: »باید 

این مســـاله را مدنظر قـــرار داد که این برنامه 

چشم انداز ۵ساله است. یعنی ما در سال آینده 

قرار است از نقطه ای که هستیم به نقطه مدنظر 

این سند برسیم. ما با رتبه ای که در برنامه آمده 

فاصله داریم اما زمانی که مورد یا هدفی در برنامه ذکر می شود، همه منابع و 

نهادهای مسئول تلاش خود را می کنند تا به این چشم انداز برسند. کشور در 

زمینه اختراعات جایگاه خوبی نداشته است اما به مرور زمان اصلاح می شود و 

با رشد خوبی همراه بوده است. حتما به این جایگاه می رسیم. باید درخصوص 

رسیدن به سهم محصولات با فناوری متوسط در سند هفتم بگویم که نیاز 

است نهادهای تصمیم ساز منابع خود را سوق دهند و به واحدهای تولیدی 

و موضوعی که باید در بحث صادرات داشته باشند کمک کنند و این موضوع 

کمک می کند که به هدف گذاری برنامه برسیم.« 

حقیقی درباره هدف گذاری شاخص GII بیان کرد: »اگر نگاهی به شاخص 

فناوری بیندازیم رشد داشته ایم، باید عنوان کرد که چندسالی می شود به این 

امر توجه شده است و سال به سال بهبود می یابد. شاخص ما ۵۶است و فاصله 

۱۶ رقمی داریم و طی کردن تک تک این فواصل کار سختی است و با توجه 

به پتانسیل مراکز پژوهشی و علمی دستیابی به این جایگاه ممکن است.« 

او با تاکید بر اینکه ایجاد و شـــکل گیری پارک ها در کشور ما سابقه طولانی 

ندارد، افزود: »در این چند سال رشد شتابانی داشته اند و امیدواریم با توجه ای 

که در برنامه توســـعه هفتم برای پارک ها شده است این رشد شتابان شود. 

الزامات این حوزه چیزی نیست که بتوانم فورا بگویم اما باید شاخص هایی 

که نیاز به حمایت بیشتری دارند را مشخص کنیم و شاخص هایی که جایگاه 

خوبی دارند را نگه داریم.«  حقیقی درباره قانون جهش تولید دانش بنیان و 

چالش های آن گفت: »این قانون یکی از بهترین قانون هایی است که ظرف یک 

سال گذشته در کشور تصویب و ابلاغ شده است. امیدواریم در برنامه توسعه 

هفتم نیز گنجانده شود تا بتوانیم از ظرفیت های قانونی که برای پارک ها در 

نظر گرفته شده است استفاده کنیم. هر چیزی که در ابتدا بخواهد اجرا شود 

با کندی صورت می گیرد و دستگاه ها مقاومت می کنند. برای این موضوع 

نیاز به گذشت زمان داریم تا بتوانیم مقاومت دستگاه های مختلف را کمتر 

کنیم و به جایگاهی که قانون برای پارک ها مشخص کرده است برسیم.« 

محمدعلی داستان، رئیس پارک علم و فناوری استان مرکزی 

درباره قانون جهش تولید دانش بنیان و اثر آن بر پارک های علم 

و فناوری بیان کرد: »درحال حاضر پارک های علم و فناوری در 

مرحله ای قرار دارند که می خواهند از ظرفیت قانون استفاده کنند 

و باید استان نیز در این مرحله کمک کننده پارک ها باشد. هنوز 

در ابتدای مسیر قرار داریم و شرکت های خصوصی باید استفاده 

کنند و شیرینی توسعه فناوری را در بازخورد از اداره مالیات و سایر 

بخش ها ببینند. پارک های علم و فناوری سعی می کنند چالش ها را استخراج و منعکس کنند و 

امیدواریم معاونت علمی به دنبال حل آن باشد و قطعا با حل موانع عملکرد خوبی را از شرکت های 

دانش بنیان خواهیم دید.«  او اضافه کرد: »این قانون قطعا مفید است اما باید صبر داشته باشیم 

تا شیرینی آن ملموس شود چراکه یک سال برای ارزیابی عملکرد قانون مدت زمان کمی است.« 

رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه تربیت مدرس:

استقلالپارکهایدانشگاهیکاهشیافتهاستاستقلالپارکهایدانشگاهیکاهشیافتهاست

رئیس پارک علم و فناوری استان خوزستان: 

پارکهایعلموفناوریبایدشبکهشوندپارکهایعلموفناوریبایدشبکهشوند

رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان:

دستگاههابرایاجرایقانونجهشمقاومتمیکننددستگاههابرایاجرایقانونجهشمقاومتمیکنند

رئیس پارک علم و فناوری استان مرکزی: 

قانونجهشدرابتدایمسیراستقانونجهشدرابتدایمسیراست

علم و فناوری 

ی  زیربنــــــا

توسعه پایدار 

کشورها هستند، مقوله ای که اهمیت آن 

طی یکی، دو دهه اخیر با افزایش سرعت 

رشد پیشـــرفت تکنولوژی در حوزه های 

مختلـــف، صدچندان پیدا کرده اســـت. 

این حوزه در بخش های مختلف کشـــور از 

اقتصادی و اجتماعی گرفته تا سیاســـت 

تاثیر بســـزایی دارد. به همین دلیل است 

که در اســـناد توسعه بخشـــی به فناوری 

اختصاص یافته اســـت. در ســـند توسعه 

هفتم نیز درخصوص فناوری شاخص ها و 

هدف گذاری هایی از سوی تدوین کنندگان 

در نظر گرفته شده، اما واقعیت این است 

که نحوه تحقق آن در هاله ای از ابهام قرار 

دارد. »فرهیختگان« این بار برای بررســـی 

بخـــش فناوری ســـند توســـعه هفتم به 

گفت وگو با روسای پارک های علم و فناوری 

پرداخته است که در ادامه متن می خوانید. 

فاطمه طاری بخش 
خبرنگار گروه دانشگاه

مرکز رصد در کشور


